

## عنوان الندوة : المصطلح الشرعي في البحوث العلمية: إشكالات منهجية وإرشادات عملية

الديباجة

إن فهم المصطلح الشرعي وضبطه ليس أمراً كمالياً في الدراسات الأكاديمية، بل هو الأساس لحل الإشكاليات المطروحة في المشاريع البحثية، إذ لا يمكن تحليل أي قضية علمية دون تفكيك بنيتها المفاهيمية وضبط مصطلحاتها. وعليه، فإن دراسة الإشكالات التي يطرحها المصطلح الشرعي يُعدّ بحثاً جوهرياً يهدف إلى تعزيز منهجية البحث العلمي لدى الباحثين في العلوم الشرعية.

من هذا المنطلق، تنظم كلية الشريعة والاقتصاد بجامعة الأمير عبد القادر للعلوم الإسلامية هذه الندوة التكوينية بعنوان: (المصطلح الشرعي في البحوث العلمية: إشكالات منهجية وإرشادات عملية)، بهدف تسليط الضوء على الإشكاليات التي تواجه الطلبة الباحثين في هذا المجال، وتقديم الحلول والإرشادات التي تساهم في رفع جودة البحوث العلمية وضبطها

تتناول هذه الندوة مجموعة من المواضيع المحورية، مثل:

- نشأة المصطلح الشرعي وأهميته وضوابطه.
- الأخطاء الشائعة في التعامل مع المصطلحات الشرعية وآثارها على نتائج البحث.
- التداخل بين المصطلحات في الدراسات الأصولية وكيفية التعامل معه.

هذه المحاور سيقدمها نخبة من الأساتذة المتخصصين، الذين سيشاركون خبراتهم وتجاربهم مع طلبة الدكتوراه، لتحقيق

الأهداف التي سطرّتها هذه الندوة ، وهي:

1. تعزيز مهارات التحليل النقدي لدى طلبة الدكتوراه، من خلال فهم أعمق للمصطلحات الشرعية وآليات توظيفها في تحليل النصوص الشرعية والفقهية.
2. تطوير مهارات الكتابة الأكاديمية المتعلقة بالعلوم الشرعية لدى طلبة الدكتوراه، لضمان تقديم رسائل وأطروحات متوافقة مع المعايير العلمية الرصينة.
3. خلق فضاء للتواصل العلمي بين الطلبة والأساتذة المتخصصين، لتعزيز تبادل الخبرات والممارسات الجيدة في البحث العلمي.
4. تشجيع الإنتاج العلمي المشترك بين طلبة الدكتوراه والأساتذة من خلال بناء مشاريع بحثية مستقبلية تستهدف معالجة القضايا المعاصرة المرتبطة بالمصطلح الشرعي.

نأمل أن تكون هذه الندوة خطوة نحو تعزيز البحث العلمي الشرعي، وأن تساهم في إعداد جيل من الباحثين المتمكنين علميًا ومنهجيًا، والقادرين على إنتاج بحوث تساهم في إثراء المكتبة الإسلامية..

## **Legal Terminology in Scientific Research: Methodological Issues and Practical Guidelines**

### **Introduction**

Understanding and accurately defining legal terminology is not a mere enhancement in academic studies, but rather the foundation for resolving the challenges presented in research projects. It is impossible to analyze any scientific issue without deconstructing its conceptual structure and defining its terms. Therefore, studying the issues posed by legal terminology is considered a fundamental research area, aimed at strengthening the methodology of scientific research for scholars in Islamic sciences.

Based on this understanding, the Faculty of Sharia and Economics at the Prince Abdel Qader University for Islamic Sciences organizes this training seminar entitled: "Legal Terminology in Scientific Research: Methodological Issues and Practical Guidelines". The goal is to highlight the challenges faced by research students in this field, and to provide solutions and guidance that contribute to enhancing and refining the quality of scientific research. This seminar will address several central topics, such as:

- The origin of legal terminology, its importance, and its regulations.
- Common errors in handling legal terms and their impact on research outcomes.
- The overlap of terms in foundational studies and how to manage it.

These topics will be presented by a distinguished group of specialized professors, who will share their experiences and expertise with doctoral students to achieve the objectives set forth by the seminar.

These objectives include:

- 1- Enhancing critical analysis skills among doctoral students through a deeper understanding of legal terms and their application in analyzing legal texts and jurisprudential issues.
- 2- Developing academic writing skills in Islamic studies for doctoral students, ensuring that dissertations and theses meet rigorous academic standards.
- 3- Creating a platform for academic communication between students and specialized professors to promote the exchange of expertise and best practices in scientific research.
- 4- Encouraging collaborative scholarly production between doctoral students and professors by building future research projects that address contemporary issues related to legal terminology.

We hope this seminar will be a step forward in enhancing Islamic legal research and contribute to the preparation of a generation of researchers who are scientifically and methodologically proficient, capable of producing research that enriches the Islamic scholarly library.